
Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 21 de febrer
de 2008. Comença la sessió a les 10 hores i 5 minuts.
Presideix la presidenta de les Corts Valencianes, senyora
María Milagrosa Martínez Navarro. Sessió plenària
número 16. Segona i darrera reunió.

La senyora presidenta:

Continuem amb el punt número set.

Compareixença del president del Consell 
per a respondre les preguntes d’interés general 

per a la Comunitat Valenciana

La senyora presidenta:

Compareixença del president del Consell per a respondre
a les preguntes d’interés general per a la Comunitat
Valenciana formulades  pels grups polítics.

Té la paraula el síndic del Grup Parlamentari Popular, el
senyor Esteban González Pons.

El senyor González Pons:

Molt Excel·lent Presidenta de Les Corts.
Molt Honorable President de La Generalitat.
Senyories.
Nunca se me ocurriría reivindicar agua para riego si en

otra comunidad hubiese problemas para el abastecimiento
personal de los ciudadanos. Nosotros partimos del hecho de
que hay agua para todos, de que no se trata de arrebatársela
a unos para dársela a otros sino de procurar una distribución
ajustada de las necesidades de cada cual. El agua no es de
nadie, es de todos.

El transvasament entre conques ha de ser considerat un
instrument més per a garantir la nostra suficiència hídrica i
l’apel·lació a la solidaritat deu, segurament, estar present.
Hauríem de proposar obrir un espai de diàleg franc i sincer
amb el govern d’Espanya, amb Catalunya i Aragó per a tin-
dre el riu Ebre com un recurs més per a la nostra comunitat
amb un plantejament de transvasament raonable i acceptable
des del punt de vista social, econòmic i ambiental.

Desalar agua de forma masiva no es un procedimiento
que se pueda considerar viable para el sector productivo
agrario, ni siquiera en las zonas de mayor rentabilidad del
Mediterráneo. El agua debe ir de donde sobra a donde falta,
porque la solidaridad debe significar eso, que vaya el agua,
la riqueza y el bienestar de donde sobra a donde falta. A
pesar de que en el programa del Partido Popular no figure la
palabra trasvase sí que se habla de transferencia de aguas y
estos son términos sinónimos que significan lo mismo.

Señorías, ni una sola de las frases que acabo de leer es
mía. Todas son de destacados dirigentes socialistas. Las tres
primeras son cita literal de lo que decía Joan Lerma cuando
era presidente de La Generalitat. La cita en valenciano figu-
ra en el diario de sesiones de esta cámara el 25 de julio de
2007 y fue pronunciada por el secretario general de los
socialistas valencianos Joan Ignasi Pla. Las otras tres cor-
responden a Josep Borrell en el momento en el que era
ministro de Medio Ambiente, a Pepe Bono, que la pronun-
ció en Burjassot el pasado mes de septiembre y a Marcelino
Iglesias, presidente de Aragón, recogidas por la prensa el 9
de febrero de 2008 respectivamente. Y después de todo eso
María Teresa Fernández De la Vega derogó el transvase del
Ebro por decreto ley para la Comunidad Valenciana. Y es al

Partido Popular al que se le piden explicaciones por su cam-
bio de postura. Y yo me pregunto ¿quién debe explicar su
cambio de postura?

En todos estos años mi partido, mi grupo parlamentario y
el presidente no se han movido ni un ápice de sus reivindi-
caciones hídricas, ni un milímetro. Hoy, para que no le
quepa la más remota duda a nadie, le pregunto, señor presi-
dente: ¿Piensa el presidente del Consell continuar exigiendo
al gobierno de la nación el transvase a la Comunidad
Valenciana de parte de los sobrantes del Ebro, el manteni-
miento del transvase Tajo-Segura y retomar el transvase
Júcar-Vinalopó desde una toma que garantice agua de cali-
dad para el abastecimiento y el regadío?

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Té la paraula el president del Consell.

El senyor president del Consell:

Gràcies, senyora presidenta.
Senyories.

Senyor portaveu del Grup Parlamentari Popular.
El Partit Popular ha fet una defensa clara, raonada i jus-

tificada des del punt de vista nacional, constitucional, des
del punt de vista tècnic del que en definitiva és un tema clau
i capital per al futur de la nostra terra. 

Hem parlat d’aigua al llarg d’estos quatre anys i no
renunciem a continuar parlant d’aigua. Hem parlat d’aigua i
hem treballat també en un ús més eficaç i eficient de l’aigua
en la nostra comunitat, en agricultura, en indústria, en els
servicis. En definitiva, hem parlat que bona part de la nostra
prosperitat i del futur de la Comunitat Valenciana radica cla-
rament en un manteniment de previsions d’aigua suficients
per al futur d’una comunitat que crescut moltíssim al llarg
d’estos anys, que ha donat molta prosperitat i ha generat una
gran quantitat de llocs de treball.

L’aigua des del punt de vista en l’ús en el camp o l’aigua
des del punt de vista de l’ús en la indústria i sobre tot des del
punt de vista de l’ús domèstic ha d’estar garantida. I ha d’es-
tar garantida des del punt de vista de les inversions i des del
punt de vista de la llei. Des del nostre punt de vista el futur
de la Comunitat Valenciana, des del punt de vista de l’aigua,
està defés totalment en la nostra Constitució. També ho està
en la reforma ambiciosa del nostre estatut de la passada
legislatura on diu clarament que la Comunitat Valenciana té
dret a aigua en quantitat i en qualitat. I a la Comunitat
Valenciana l’aigua en quantitat i en qualitat ha de vindre de
les nostres opcions territorials, d’eixe ús eficaç i eficient que
estem ficant en marxa, en reutilització o modernització del
sistemes de regadius i òbviament també i de forma necessà-
ria i indefugible dels transvasaments de sobrants d’aigua de
conques excedentàries.

El transvasament de les aigües de conques excedentàries
com la de l’Ebre, com la de Tajo i una comunicació per via
de transvasament amb totes les opcions de possibilitat per al
futur del sud de la nostra comunitat, com és el transvasa-
ment del Xúquer al Vinalopó. (Aplaudiments)

El Partit Popular no ha canviat d’opinió mai al respecte,
mai. És més cap govern democràtic ha canviat mai d’opinió
al respecte excepció feta del govern socialista de Rodríguez
Zapatero. Hi ha moltes conclusions al respecte de per què
Rodríguez Zapatero és el primer president del govern demo-
cràtic d’Espanya que renuncia als transvasament de solida-
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ritat entre els pobles d’Espanya. Pot ser la incapacitat per a
vore eixa responsabilitat de portar endavant una gran nació
com és Espanya, pot ser perquè va claudicar davant de les
exigències d’esquerra republicana de Catalunya després del
pacte del Tinell (Aplaudiments) Pot ser, pot ser que la minis-
tra de Medi Ambient també haja portat al president del
govern a un camí sense eixida.

En definitiva, la responsabilitat política absoluta, com-
pleta, sense matisos la té Rodríguez Zapatero i el seu decret
de derogació de la construcció del transvasament de l’aigua
de l’Ebre a la Comunitat Valenciana, a l’àrea metropolitana
de Barcelona, a Múrcia i a Almeria. Ha generat una crispa-
ció i una tensió en termes socialistes que mai havia viscut la
nostra comunitat i el nostre país. Per això, l’única possibili-
tat que té la Comunitat Valenciana de tindre opcions de futur
des del punt de vista de l’aigua és el canvi de govern al
govern d’Espanya.

Moltes gràcies. (aplaudiments)

La senyora presidenta:

Té la paraula el síndic del Grup Parlamentari Socialista,
senyor Luna.

El senyor Luna González:

Muchas gracias, señora presidenta.
Señor presidente.
Todos los que sabemos leer y queremos entender lo que

leemos hemos podido leer perfectamente su programa elec-
toral y darnos cuenta que en el no va el trasvase del Ebro. Es
más, cuando hemos leído el programa definitivamente apro-
bado hemos visto que sí que va por dos veces, además no
una, dos veces, la preferencia del pacto de agua de Aragón
antes de hablar de sobrantes a otras cuencas. Este hecho
quiebra de manera definitiva y grave la propuesta que usted
le ha venido haciendo a los valencianos durante los últimos
años. Este hecho supone la constatación de la gran estafa
que usted ha estado haciendo a los valencianos. Por eso, yo
le vengo a preguntar hoy: ¿Cómo piensa afrontar los pro-
blemas derivados de la necesidad de agua en la Comunidad
Valenciana?

Muchas gracias.

La senyora presidenta:

Té la paraula el president del Consell.

El senyor president del Consell:

Gràcies, senyora presidenta.
Senyories.
Senyor portaveu del Grup Parlamentari Socialista.
El programa del Partit Popular d’estes eleccions, que per

tant es convertirà en programa de govern a partir del 9 de
març (aplaudiments) és un programa que diu clarament, cla-
rament, les necessitats hídriques de la nostra comunitat, cla-
rament el que significa el transvasament de les aigües
sobrants de l’Ebre a la nostra comunitat.

Quan parla de conques excedentàries, senyor Luna, de
quines conques estem parlant en tota Espanya? Quan es
parla de conques deficitàries, senyor Luna, de quines con-
ques estem parlant en tota Espanya? O és que de la lectura
vosté no sap traure les conclusions del que significa conques
excedentàries i conques deficitàries? O és que el desconei-
xement del socialisme valencià arriba a no entendre que les
nostres conques són excedentàries? (Aplaudiments)

Senyor Luna, vosté que és de la província d’Alacant, és
capaç vosté d’anar per la província d’Alacant dient que el
Vinalopó o el Segura són conques excedentàries?
(Aplaudiments) I és vosté capaç de dir també a la província
d’Alacant i a tota la Comunitat Valenciana que l’Ebre no és
una conca excedentària? De què estem parlant, senyor Luna?

Es parla de transferències, de conques excedentàries a
conques deficitàries, es parla de sobrants i a més es parla de
començar quan abans totes les obres hidràuliques necessà-
ries per a fer possible un programa seriós en matèria d’aigua
per a tota Espanya, ho fica el programa. (aplaudiments)

I el programa, per al seu disgust personal, senyor Luna,
també fica la paraula transvasament dins del mateix escrit.
Per tant, l’única estafa que han tingut els valencians ha sigut
la política hídrica dels socialistes, per això vostés estan en
l’oposició.

Moltes gràcies. (aplaudiments)

La senyora presidenta:

Té la paraula el síndic del Grup Parlamentari Socialista,
senyor Luna.

El senyor Luna González:

Muchas gracias, señora presidenta.
Señor presidente, claro que sé sacar conclusiones de la

lectura. Y, mire, le voy a leer lo que decía usted en esta
cámara el día 25 de junio de 2007. «...Porqué para decirme,
parece ser, que sí al trasvase del agua del Ebro me habla de
comisiones, de territorio, de explicaciones, de consensos y
de no sé qué cosas más. Mire, señor Pla, esto es muy senci-
llo: sí al transvase del agua del Ebro. Ya está. Así de fácil.
Queremos el transvase sí o no. Fíjese que fácil. Dígamelo, sí
al transvase del agua del Ebro.» (Aplaudiments) Gracias,
gracias, muchas gracias.

Señora presidenta, descuénteme el tiempo, porque creo
que lo que quieren es taparme. 

Mire, si es tan fácil porqué no lo ponen en su programa.
Ustedes tuvieron un primer aviso con la retirada de la
enmienda de los 600 millones en los presupuestos de este
año que les obligaron a retirar. Y usted, a continuación de
eso, se jacta de que el trasvase del Ebro va a ir en el progra-
ma de su partido y consigue con eso poner en evidencia a su
partido y a su candidato, señor Rajoy. 

Mire, pone en evidencia a su partido porque evidencia
que hay falta de criterio en el Partido Popular, que no tienen
las cosas claras en este tema, están enfrentados todos los
territorios.

Pone en evidencia al señor Rajoy porque evidencia la
falta de liderazgo, un problema que se enquista porque no lo
aborda en su momento, no sabe ni consensuarlo ni cortarlo,
y tiene que al final ceder al chantaje del señor de Aragón que
se lo impone a usted.

Y al final pone en evidencia su falta de peso político en
España y en el Partido Popular, porque se tiene que comer
sus propias palabras. (Aplaudiments) Ha perdido usted la
bandera y no lo puede aceptar.

Mire, ¿hasta cuándo le va a durar este discurso? Si nos-
otros ganamos las elecciones de marzo, ¿qué van a estar?
¿Cuatro años más jugando aquí al victimismo? Y si las gana-
ran ustedes, por casualidad, primero, no las tendrían…
(remors)—yo les rogaría que me dejaran terminar—, no las
ganarían con mayoría absoluta, desde luego; y además, aun-
que las ganaran, por dos veces en su programa está el pacto
del agua de Aragón. Hasta el 2015 no se terminan las obras
de ese pacto. Lo ha dicho aquí, en la prensa de aquí, Rajoy,
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